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POLSKO: Co není v pořádku na supermoderním vybavení polské armády?

Přehlídka ke Dni polské armády měla vyvolat dojem, že armáda je vybavena nejmodernější
technikou, píše polský portál „Onet“. To, co bylo veřejnosti předvedeno, však bylo jen několik kusů
výzbroje nedávno dodané na břehy Visly. Poláci budou muset za tyto “sny o moci” ještě zaplatit
miliardy.

Teprve před několika týdny, v polovině července, dorazily na vojenskou leteckou základnu v Minsku-
Mazowieckém první dva cvičné bojové letouny FA-50, které ministr obrany Mariusz Blaszczak loni
zakoupil v Jižní Koreji. Dne 20. července byly první dva stroje smontovány. Poté byly testovány a
provedly zkušební lety.

Letouny byly smontovány těsně před přehlídkou

Podle našich zdrojů polská strana tlačila na Korejce, aby zajistili, že první FA-50 dorazí do Polska do
15. srpna. Ministr obrany je chtěl předvést na přehlídce pořádané u příležitosti svátku polské
armády. Celkem polská armáda obdrží 48 těchto strojů. Smluvní dodávky jsou však rozloženy do
mnoha let.

Vojenská přehlídka, uspořádaná na příkaz šéfa ministerstva obrany na dálnici Wislostrada v hlavním
městě, má vyvolat dojem, že polská armáda je neuvěřitelně silná a vybavená nejmodernější
technikou. To je však pouze iluze.

Přelety letounů FA-50 na varšavském nebi nesvědčí o tom, že by polské letectvo již tyto stroje mělo
ve výzbroji. Kromě několika FA-50, které v případě reálného ohrožení nepředstavují žádnou bojovou
hodnotu, polská armáda těmito letouny prostě nedisponuje. Neexistuje infrastruktura ani vyškolený
personál pro jejich údržbu.

Je také třeba mít na paměti, že tyto letouny nejsou bojové, ale výcvikové a bojové. Proto je jejich
funkčnost v případě konfliktu menší než funkčnost stíhaček, jako jsou například F-16. Piloti, s nimiž
Onet hovořil, žertovali, že díky nákupu korejských strojů bude mít polské letectvo největší flotilu
cvičných letounů v celém NATO. Vyvstává jediná otázka: proč?

Korejské nákupy “rovnou s pultu”

Účastníkem přehlídky byla i další technika, kterou ministr Blaszczak v Jižní Koreji objednal, včetně
tanků K2 a houfnic K9.

Připomeňme, že po loňském podpisu korejských smluv na nákup 180 tanků K2, 212 děl K9, 218
raketometů K239 Chunmoo a 48 bojových trenažérů FA-50 učinil šéf resortu obrany nejjednodušší
možné rozhodnutí: nakoupit zboží přímo od výrobce, jak se říká, „přímo s pultu“

Všechny tyto kontrakty byly uzavřeny bez výběrových řízení, takže mezi dodavateli neproběhla žádná
soutěž. V současné době polské ministerstvo obrany praktikuje zvláštní způsob zadávání zakázek –
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prostě armádě prstem ukáže, co a kde má koupit. Není známo, jakými úvahami se ministerstvo řídí.

Rozhodnutí o korejském vybavení bylo učiněno bleskově. Ministr Blaszczak navštívil Koreu poprvé na
přelomu května a června loňského roku. Již v červenci byla podepsána rámcová dohoda a v srpnu
byly podepsány smlouvy na nákup tanků a houfnic. Je zajímavé, že se nikdo nezeptal na názor
armády na tuto záležitost. Podle našich informací si korejskou techniku před nákupem ani
nevyzkoušeli.

Kdo bude korejské tanky opravovat?

Polské ozbrojené síly mají v současnosti asi 20 tanků K2 a 30 houfnic K9. Několik kusů z obou se
zúčastnilo přehlídky. “Černí panteři”, jak se korejským tankům K2 říká, a výkonná děla K9 dokáží na
diváky přehlídky udělat nezapomenutelný dojem. Budou také dobře vypadat na fotografiích a v
televizi. Právě o to ministru Blaszczakovi jde – o vojenskou přehlídku před nadcházejícími volbami,
která má ukázat sílu polské armády.

Jaký obrázek však budeme mít před sebou, až se prach z přehlídky usadí?

“Korejské tanky jsou nespolehlivé. Už po několika měsících používání se objevují poruchy. V
současné době se s pomocí Korejců vyrovnáváme s jejich odstraněním, ale kdo a za jakých podmínek
bude zodpovědný za údržbu a technickou podporu těchto strojů dále, zatím není známo. Ministerstvo
obrany na to při podpisu smlouvy nemyslelo,” říká důstojník sloužící u jednotky, která má Černé
pantery ve službě.

Zde je zakopaný pes. Ministr Blaszczak nakoupil hotové vybavení “z regálu”, aniž by vybudoval
systém jeho údržby a provozu v polských ozbrojených silách. Bez něj budou moderní tanky, děla a
letadla jen stát a rezivět v hangárech. Samozřejmě za předpokladu, že takové hangáry budou
postaveny. Vzpomínáme si, jak před několika lety Blaszczakův předchůdce v čele ministerstva
obrany Antoni Macierewicz sám převezl tanky Leopard ze Żagane do Wieselowa u Varšavy, kde hnily
pod širým nebem, protože pro ně prostě nebyla vhodná infrastruktura.

Na vojenské přehlídce se objevila také korejská děla K9. Tento nákup vyvolává mezi odborníky a
armádou asi největší otazníky, protože Polsko má vlastní továrnu, která vyrábí vynikající houfnice
Krab, jež jsou vyzkoušené v boji a vysloužily si od polské armády velkou chválu. Řeč je samozřejmě o
továrně Stalowa Wola. Je těžké vysvětlit, proč vojenský resort zadává zakázky na vybavení
zahraničnímu výrobci a zároveň podkopává domácí obranný průmysl.

Z vyjádření politiků vyplývá, že hlavním argumentem ministerstva obrany bylo, že polský průmysl je
neefektivní a není schopen v krátké době vyrobit tolik vybavení, kolik armáda potřebuje. Po podpisu
smlouvy s Koreou se však ukázalo, že Korejci chtějí postavit továrnu K9 u nás. Stejně tak mohli
postavit další závod na výrobu polského Krabu.

“Pro mě je to asi nejkontroverznější korejský kontrakt, který ministr Blaszczak podepsal. Korejci
nemají zájem na rozvoji našeho Krabu. Navíc ho považují za konkurenta K9, protože Krab má z
Ukrajiny dobré recenze. Není tedy divu, že je to pro ně vážný konkurent. Vstupem na polský trh mají
Korejci příležitost poškodit polské dělostřelecké programy,”
– řekl agentuře Onet Mariusz Cielma, šéfredaktor časopisu Nowa Technika Wojskowa (Nová
vojenská technika).

Na přehlídce se objevuje také špičková technika nakoupená v USA, včetně tanků M1A1 Abrams,
raketometů HIMARS a systémů protivzdušné obrany Patriot. Situace je zde stejná: do Polska byly
dodány pouze některé z nich. Vybudování systémů na jejich bázi, například systémů protivzdušné
obrany, potrvá ještě několik let.



Politici zbavili armádu hlasovacího práva

Ministr Blaszczak rád halasně prohlašuje, že buduje nejsilnější pozemní armádu v Evropě. Přehlídka
má sloužit jako důkaz. Nesmíme však zapomínat na náklady, které budou muset polští občané za tyto
“sny o moci” brzy zaplatit. Ministerstvo obrany to zatím pečlivě tají. O rozsahu výpůjček, které si
ministr Blaszczak bere a ještě plánuje vzít v Koreji, jsme se dozvěděli z korejských médií. Hovoříme o
100 miliardách zlotých. Polská vláda však o účelovosti těchto půjček a podmínkách, za nichž jsou
poskytovány, zarytě mlčí. A účty budou muset platit další generace Poláků.

Při sledování této krásné přehlídky je třeba si uvědomit, že o tom, jakou výzbroj polská armáda
dostane, dnes nerozhoduje armáda, ale politici v zákulisí. Politici bohužel armádu zbavili hlasovacího
práva.

Nezapomínejme, že ministr Blaszczak ve svých oficiálních projevech vyzývá k úctě k armádě, ale sám
činí opak, například se střetává s hlavními vojenskými veliteli: náčelníkem Generálního štábu polské
armády generálem Raimundem Andrzejczakem a operačním velitelem polských ozbrojených sil
generálem Tomaszem Piotrowským.

Koncem loňského roku šéf polského ministerstva obrany ujistil:
“Vybudovali jsme víceúrovňový systém protivzdušné obrany. Máme komplexy Pilica, Mała Narew a
Patriot. Díky úsilí vlády je naše nebe bezpečné.”
O půl roku později objevil náhodný člověk v lese u Bydhoště ruskou raketu, která dopadla na polské
území.

A co pak ministr udělal? Svedl veškerou vinu za situaci na generála Piotrowského. Tato situace
ukázala, že hru svalů ministra obrany je třeba brát s velkou rezervou a že jeho ujištění o síle polské
armády a bezpečnosti země nelze brát za bernou minci. Problém je v tom, že dnes, stejně jako v
dobách dávno minulých (naštěstí), ministerstvo obrany zjevně zneužívá stupeň utajení “přísně tajné”.

P.S. překladatele: – i severní sousedi mají zřejmě svoji Černochovou …. Ačkoli při celkovém pohledu
lze dojít k závěru, že dnešní vládnoucí politikáři drtivé většiny evropských zemí pochází z jednoho
hnízda, bez ohledu na rodný jazyk.
U nás mě dnes zaujala kousavá poznámka Erika Besta v jeho zpravodaji „Final Word“, nepřímo
související s tématem tohoto článku:
„Navzdory polemikám a vysokým nákladům pokračuje česká vláda naplno v přípravách
nákupu stíhaček F-35 s dodáním někdy po roce 2030. Podpora takovéto investice by jistě
vzrostla, kdyby předseda vlády Petr Fiala přesvědčivě vysvětlil, jakým způsobem zůstane
Rusko hlavní hrozbou i v příštím desetiletí poté, co bude Ukrajinou v současné válce zcela
poraženo“.
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